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ACTA 

JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE 25 DE NOVEMBRE DE 2021 

Acta de la Junta General Ordinària, celebrada per la Comunitat de Regants - 

Sindicat Agrícola de l’Ebre, el dia vint-i-cinc de novembre de dos mil vint-i-ú.  

Assisteixen a la Junta General els senyors que a continuació es relacionen:

PRESENTS: 

Alcalà Sorribes, Domingo 

Balagué Blanch, José 

Bertomeu Navarro, Eva 

Callau Casanova, Raül 

Carles Gilabert, Ramon 

Carles Pastor, José Mª 

Casanova Casanova, Fco. Javier 

Culvi Porres, Teresa 

Curto Hierro, Xavier 

Delsors Pomar, Víctor 

Domingo Buera, Antonio José 

Fornós Casanova, Juan Carlos 

Franch Agramunt, José 

Franch Sorribes, Joaquín 

García Bonet, Óscar 

Giménez Uribe, Juan Luís 

Marin Serral, Pablo Ramon 

Reverté Solà, Diego 

Sorribes Navarro, José Juan 

Tallada Ravanals, Juan Antonio 

(SAT Mas Ravanals) 

Vila Bo, David (Explotaciones 

Agrícolas Vila Bo, S.L.) 

Vila Buera, Iban 

 

Arques Castells, Raül 

Bertomeu Bertomeu, Juan 

Bertomeu Tomàs, J. Carlos 

Casanova Casanova, Jorge 

(Arrossaires del Delta de l’Ebre) 

Casanova Uribe, César 

Castells Franch, José Pedro 

Castells Queral, Susana (Semillas 

Certificadas Castells, S.L.) 

Castells Rovira, Josep 
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Cort García-Donato, Enric 

Daudén Encontrado, Jaime 

Espanya Forcadell, Antoni (Ministeri 

per a la Transició Ecològica) 

Estupiñà Espuny, Alfredo 

Fosch Navarro, Agustín 

Franch Arques, Kilian 

Franch Enrique, Primitivo J. 

Gil Mascarell, Francisco 

Guinart, Antoni (Fundació Privada 

Carmen y Mª José Godó) 

Martí Martí, M. Sebastià 

Martínez Melich, Juan Fco. 

Navarro Arques, José 

Panisello Turón, Francisco 

Pegueroles Abadie, Josep Manel 

Pons Agramunt, Simón 

Pons Melich, J. Alberto 

Queral Navarro, Juan 

Ravanals Tallada, Felipe (Ravanals de 

Ramon, Asunción i Hernández Ravanals, 

Mª Fátima) 

Rius Alonso, José Luís 

Rovira Bertomeu, Agustín 

Santiago Casanova, Álvaro 

Santiago Ignacio, Álvaro 

Solé Subirats, Julio (Solé Sancho, 

Julio) 

Soler Panisello, Lluís (Ajuntament de 

Deltebre) 

Vilà Jordà, Laura (UGONRA, S.A.) 

 

REPRESENTATS: 

Els que figuren al quadre resum que s’uneix al present llibre d’actes en 

l’apartat ANNEXOS. 

En total, a la sala hi ha presents i representats 779 vots. 

 

Essent les 18.00 hores el president de la Comunitat, Víctor Delsors, obre la 

sessió. Havent-se complert els requisits establerts pels articles 55 i 57 de les 
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Ordenances pel que fa a la convocatòria i la seva publicitat i, per tant, amb el 

quòrum establert pels articles 60 i 61, declara vàlidament constituïda 

l’Assemblea, en segona convocatòria.  

Anuncia que d’acord amb l’article 63, no havent-ho acordat la Junta de 

Govern ni sol·licitat verbalment un terç dels assistents, les votacions seran 

públiques excepte en el cas dels punts segon i tercer, referents a les eleccions 

que, d’acord amb les Ordenances, han de ser secretes.  

Els punts segon i tercer, com que només s’ha presentat una candidatura, es 

faran junts i amb una sola votació. Quan s’acabi la votació es farà l’escrutini 

pel secretari de la Comunitat i dos vocals de la Junta de Govern, Domingo 

Alcalà i Tere Culvi i es proclamaran els candidats que han estat elegits. 

Després es reprendrà la Junta General amb el punt quart.  

Els torns de paraula, de rèplica i súplica dels comuners es faran evitant el 

creuament d’intervencions. Totes les preguntes s’efectuaran al punt novè de 

precs i preguntes, excepte al punt sisè de pressupostos.  

En compliment de l’article 54 de les Ordenances, signaran l’acta d’aquesta 

Junta General, juntament amb el President i el Secretari de la Comunitat i els 

vocals de la Junta de Govern que intervindran en l’escrutini, tres partícips en 

representació de tots els assistents. S’ofereixen Josep Castells Rovira, Juan 

Queral Navarro i Álvaro Santiago Ignacio. 

Abans de donar pas al primer punt de l’ordre del dia, la secretària adjunta, 

Eva Bertomeu, fa lectura d’un Decret de Presidència de data 12 de novembre 

de 2021:  

Atesa la renúncia al càrrec de secretari de la Comunitat de Regants 

presentada pel Sr. Joan Antoni Tallada Ravanals en data 11 de novembre de 

2021 al·legant la seva voluntat de formar part d’una candidatura a les 

pròximes eleccions en els òrgans de govern i, de conformitat amb els articles 

27 i 28 de les Ordenances, RESOLC:  
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- Acceptar la renúncia del Sr. Joan Antoni Tallada Ravanals al càrrec de 

secretari de la Comunitat de Regants, que ha ocupat des del seu 

nomenament en data 2 d’octubre de 2012.  

- Nomenar secretària de la Comunitat de Regants la Sra. Laura Vilà 

Jordà, administradora de la mercantil UGONRA, S.A., amb efectes a 

partir del 15 de desembre de 2021. Fins a aquesta data, exercirà les 

funcions interinament el secretari de la Junta de Govern, Sr. José Franch 

Agramunt. 

El president felicita Laura Vilà per la seva incorporació i fa un agraïment a 

Joan Antoni Tallada per 9 anys de dedicació i serveis prestats com a secretari 

de la Comunitat i a José Franch per assumir durant aquest mes l’interinatge 

d’aquest càrrec. Recorda també que José Franch té delegades les seves 

funcions en Eva Bertomeu, secretària adjunta.  

 

A continuació, el president presenta el primer punt de l’ordre del dia: 

1r.- LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA O ACORDS DE L’ÚLTIMA JUNTA 

GENERAL CELEBRADA 

La secretària adjunta, Eva Bertomeu, llegeix els acords de la Junta General 

Ordinària celebrada el dia 25 de març de 2021, els quals s’aproven per 

unanimitat.  

 

A continuació, el president presenta el segon i tercer punts de l’ordre del dia:  

2n.- PER CESSAMENT REGLAMENTARI, ELECCIÓ DEL VICEPRESIDENT DE LA 

COMUNITAT i 3r.- PER CESSAMENT REGLAMENTARI, ELECCIÓ DE 5 VOCALS 

PROPIETARIS I 1 VOCAL SUPLENT PER A LA JUNTA DE GOVERN I DE 3 

VOCALS PROPIETARIS I 2 VOCALS SUPLENTS PER AL JURAT DE REGS 
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La secretària adjunta, Eva Bertomeu, explica als assistents que a l’entrada 

se’ls han entregat unes paperetes amb el número total de vots que tenen i, si 

és el cas, que representen, juntament amb les delegacions de vot. A les 

paperetes consta l’única candidatura que s’ha presentat i hi ha la possibilitat 

de votar-la, dipositant les paperetes a l’urna, abstenir-se o bé votar en blanc 

marcant la casella corresponent. Demana als assistents que es dirigeixin de 

forma ordenada a la taula degudament identificats amb les paperetes i les 

delegacions de vot. Mentre es fan les votacions i el posterior escrutini, es fa 

una pausa - cafè. 

Un cop finalitzat l’escrutini, el president informa que els resultats de la 

votació són 763 vots a favor de la candidatura presentada, 6 vots en blanc i 

10 abstencions, quedant proclamada amb la següent composició: 

Vicepresident de la Comunitat 

Joaquín Franch Sorribes 

Vocals titulars de la Junta de Govern 

Susana Castells Queral (Semillas Certificadas Castells, S.L.) 

Ramon Carles Gilabert 

Xavier Curto Hierro 

Juan Antonio Tallada Ravanals 

Álvaro Santiago Casanova 

Vocals suplents de la Junta de Govern 

José Maria Carles Pastor 

Vocals titulars del Jurat de Regs 

Teresa Culvi Porres 

Pablo Marín Serral 

Raül Callau Casanova 

Vocals suplents del Jurat de Regs 

Montserrat Espuny Mauri 
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Iban Vila Buera 

 

A continuació, el president presenta el quart punt de l’ordre del dia:  

4t.- INFORMES DE LA PRESIDÈNCIA DE LA JUNTA DE GOVERN. RATIFICACIÓ 

D’ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN 

El president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova, fa un agraïment als 

membres dels òrgans de govern que deixen el seu càrrec i encoratja els nous 

perquè venen temps en què s’haurà de treballar per assolir uns objectius de 

transcendència per a la Comunitat i el territori. 

Continua la seva intervenció amb els pressupostos i fa referència a l’augment 

de la despesa en llum i gasoil i a les inversions fetes en eficiència energètica. 

Recorda que fa dos anys es va decidir automatitzar el Canal, una inversió amb 

l’objectiu de ser sostenibles que ja s’ha notat sobre el pressupost ordinari, ja 

que ens ha comportat un estalvi de prop de 600.000 KW que, si s’haguessin 

facturat, hauria suposat una despesa de 109.000 €. L’objectiu és continuar 

treballant en aquesta línia, amb una nova fase del projecte d’automatització 

dels regs i millora dels equips elèctrics a les estacions de bombament. Fa 

referència, també, a la maquinària. Arran d’acollir-nos a les mesures 

agroambientals, el consum passa de les 21.000 hores anuals i, per tant, hi ha 

un major desgast i avaries. Degut a l’elevat preu de les reparacions, ens hem 

vist obligats a comprar dues màquines noves. Finalment, fa referència també 

al pla d’entubats. Explica que, en funció de l’evolució dels preus del material, 

es decidirà quina quantitat de metres lineals s’executaran. 

Pel que fa a les obres de revestiment, recorda que tenim dos vies de 

finançament: la CHE i l’ACA. A través de la CHE no hi ha previsió de fer res, en 

canvi amb l’ACA portem una bona dinàmica de col·laboració. La intenció per 

al 2022 és fer la sèquia Prades i el final de la sèquia Illa de Mar Esquerra.  
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Pel que fa al Grup Adhoc, explica que el 2022 serà l’últim any i les actuacions 

incloses en el pressupost són, per una banda, una prova pilot al sector Bassot 

per veure si actuant sobre els regs i desaigües podem baixar la incidència del 

cargol poma a les parcel·les i, per l’altra, dos estacions de bombament a 

Ponts de Rei i el Riet de la Zaida, que suposaran una millora per a la gestió 

hidràulica del Delta. 

Quant a les noves mesures agroambientals, explica que el gruix s’ha basat en 

el compromís de fer es neteges de sèquies i desguassos manera mecànica o 

manual, prescindint dels tractaments de qualsevol tipus, el que representa 

un increment de costos de personal i maquinària per a la Comunitat que, al 

final, l’acabem pagant tots. Es tracta d’un compromís que firma el pagès amb 

el Departament però l’executa la Comunitat. 

Quant a la defensa jurídica, explica que durant aquests mesos tenim un 

seguit de plans i informes als quals la Comunitat de Regants ha de presentar 

al·legacions i, posteriorment, en cas que aquestes no siguin recollides, 

recursos contenciosos. En aquest punt, reflexiona que la Taula de Consens ha 

fet tots els esforços possibles però no hi ha voluntat d’aportar solucions, per 

a les administracions el Delta humanitzat és un problema.   

A continuació, pren la paraula la secretària adjunta, Eva Bertomeu, per a la 

ratificació d’acords de la Junta de Govern. Comença fent un recordatori de 

l’acord de la Junta de Govern de data 21 de març de 2019, ratificat en la 

Junta General de data 30 de març de 2019:  

Si un propietari vol obrir una rasa – anganilla al costat d’una sèquia o 

desaigüe, s’haurà d’apartar del pla del talús que dóna a la finca tant com la 

faci de profunda.  

I un altre recordatori dels acords de Junta de Govern de data 14 de novembre 

de 2019, ratificats en la Junta General de data 30 de novembre de 2019 

següents: 
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Primer.- Com a pas previ per decidir si s’entuba o no una sèquia, un dels 

condicionants serà que els propietaris hauran de cedir terrenys lliures 

d’obstacles, si és necessari, per fer els camins en òptimes condicions. 

Segon.- Pel que fa a les peticions d’entubats de sèquies particulars: 

1r.- La Comunitat de Regants col·laborarà en la gestió i la topografia 

disponibles en el moment de l’actuació. 

2n.- Les peticions hauran de presentar-se mitjançant instància fins al 15 de 

gener de 2022.   

Tercer.- Aquells comuners que vulguin fer sahó per a la sembra en sec hauran 

de complir els següents condicionants: 

1r.- Sol·licitar-ho mitjançant instància durant el mes de febrer de 2022. 

2n.- S’haurà d’aportar la signatura de tots els comuners que es puguin 

veure’s afectats per la sahó. 

3r.- Tècnicament es valorarà la seva viabilitat i, posteriorment, es 

comunicarà la seva aprovació als sol·licitants.  

Quart.- Quan en una zona es procedeixi a fer tractaments amb aigua salada 

als desaigües, si el Departament Tècnic de la Comunitat detecta que els 

comuners dificulten aquestes tasques, es deixaran de fer aquests 

tractaments. 

A continuació, fa lectura d’acords de la Junta de Govern de data 16 de 

novembre de 2021: 

Primer.- Facultar la Junta de Govern a interposar tots aquells procediments 

jurídics per defensar els béns i interessos de la Comunitat 

Segon.- Les instàncies dels comuners que afecten a la planificació de feines de 

la Comunitat s’hauran de presentar abans del 15 de gener. 

Tercer.- Facultar la Junta de Govern per negociar les noves agroambientals 

que impliquin actuacions de la Comunitat i acceptar la possibilitat de que 
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aquesta certifiqui el compliment de les condicions per part dels comuners per 

complir els compromisos amb el Departament. 

Se sotmeten a ratificació de la Junta General i són ratificats per unanimitat. 

 

A continuació, el president presenta el cinquè punt de l’ordre del dia:  

5è.- INFORMES DE LA PRESIDÈNCIA DE LA COMUNITAT 

El president de la Comunitat, Víctor Delsors, informa que des de l’última 

Junta General Ordinària, celebrada el 25 de març de 2021, la Comunitat de 

Regants ha assistit o participat a les següents reunions i jornades:  

CONFEDERACIÓ 

HIDROGRÀFICA DE L’EBRE 

(CHE) 

04/05/2021 Ple de la Comissió de Desembassament 

09/07/2021 
Presentació del projecte del nou Pla Hidrològic de la 

demarcació de l’Ebre   

21/10/2021 Junta d’Explotació 

 

FEDERACIÓ NACIONAL DE 

COMUNITATS DE 

REGANTS (FENACORE) 

29/06/2021 Junta Directiva i Junta General 

29/09/2021 Junta Directiva 

 

FEDERACIÓ DE 

COMUNITATS DE 

REGANTS DE LA CONCA 

(FEREBRO) 

31/03/2021 Junta General 

 

ASSOCIACIÓ CATALANA 

DE COMUNITATS DE 

REGANTS (ACATCOR) 

15/04/2021 Junta Directiva 

 

DEPARTAMENT D’ACCIÓ 

CLIMÀTICA, 

ALIMENTACIÓ I AGENDA 

RURAL 

12/04/2021 
Reunió del Grup Adhoc per a la lluita contra el cargol 

poma 

18/06/2021 
Reunió sobre la convocatòria d’ajuts destinats a la 

millora i modernització de regadius 

29/07/2021 Reunió sobre les mesures agroambientals en el 
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cultiu de l’arròs a la PAC post 2020 

29/09/2021 
Reunió sobre la tramitació de les encomanes de 

gestió 

 

PARC NATURAL DEL 

DELTA DE L’EBRE 

26/03/2021 Junta Rectora extraordinària 

31/03/2021 Junta Rectora extraordinària 

22/04/2021 Junta Rectora (50a sessió) 

24/11/2021 
Sessions de treball per a la renovació de la 

candidatura Carta Europea Turisme Sostenible 22-26 

 

AGÈNCIA CATALANA DE 

L’AIGUA (ACA) 
29/10/2021 Reunió amb el director, Sr. Samuel Reyes  

 

CONSORCI D’AIGÜES DE 

TARRAGONA (CAT) 

06/04/2021 Consell d’Administració 

20/04/2021 Consell d’Administració i Assemblea General 

18/05/2021 Consell d’Administració 

15/06/2021 Consell d’Administració 

20/07/2021 Consell d’Administració 

28/09/2021 Consell d’Administració 

21/10/2021 Consell d’Administració i Assemblea General 

 

ALTRES 

16/07/2021 Reunió amb l’Ajuntament de Tortosa 

10/08/2021 Reunió amb l’Ajuntament de Deltebre 

02/11/2021 Reunió amb l’Ajuntament de Camarles 

04/11/2021 

Reunió amb el subdelegat del Govern a Tarragona, 

Sr. Joan Sabaté, i el president del Port de Tarragona, 

Sr. Josep Ma Cruset, sobre els fons Next Generation 

04/11/2021 Reunió amb la C.R. de les Hortes de Jesús i Maria 

05/11/2021 Reunió amb l’Ajuntament de Tivenys 

 

 

A continuació, el president presenta el sisè punt de l’ordre del dia:  

6è.- EXAMEN, APROVACIÓ O CENSURA DELS PRESSUPOSTOS DE TOTS ELS 

INGRESSOS, DESPESES I FINANCERS DE LA COMUNITAT PER A L’EXERCICI 
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ECONÒMIC AGRÍCOLA ANUAL DE 2022. ESTABLIMENT DEL PERÍODE 

VOLUNTARI DE PAGAMENT DE DERRAMES 

El president dóna la paraula a l’assessor extern, Quim Alastuey, que presenta 

els comptes. Comença pel capítol de despeses, per un import total de 

4.510.643 €, que en el seu conjunt representa un increment del 4,9% 

respecte als pressupostos del 2021, degut principalment a l’augment sense 

precedents en les despeses d’electricitat i carburants. No obstant això, la 

proposta de pressupostos del 2022 suposa una continuïtat en la política de 

contenció de despeses que, en tot cas, no suposa una retallada en la qualitat 

del servei que es dóna als comuners. 

El capítol de despeses l’integren, en primer lloc, les despeses de personal, de 

2.365.569 €, amb una plantilla mitjana prevista de 76 treballadors, on es 

preveu l’aplicació d’un augment del 3% en les nòmines a compte de conveni.  

En segon lloc, les despeses de proveïdors, de 1.627.992 €, on malgrat 

l’increment sense precedents del preu de la llum i el gasoil es considera que 

continuarem estalviant en el consum gràcies a les inversions que fem en 

eficiència energètica. I, en tercer lloc, l’impost de societats, de 15.520 €,  els 

interessos de crèdits, de 13.354 €, i l’amortització econòmica, de 488.208 €.  

La partida destinada a inversions per a l’exercici 2022 serà de 123.814 € i 

inclou partides per a construccions, instal·lacions tècniques, maquinària, ... I, 

amb finançament amb préstecs a cinc anys s’han previst l’adquisició de dues 

retroexcavadores de rodes, per un import de 374.140 €, la quarta fase 

d’automatització del Canal i primera fase del Sindicat, per un import de 

75.026 €, millores a les estacions de bombament d’Illa de Mar i Olles, per un 

import de 78.700 €, dos Cargols d’Arquímedes per a les estacions de 

bombament de Riet Vell i Ponts de Rei, per un import de 40.000 € o un 

cabalímetre per a l’Assut, per un import de 24.976 €.  

A continuació, l’assessor extern passa a comentar el capítol d’ingressos, per 

un import total de 2.714.791 €, que en conjunt representen un increment de 
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l’1,6% respecte als pressupostos del 2021, provinents dels diferents cànons i 

els convenis signats. 

La suma del dèficit econòmic resultant i les necessitats financeres, dividida 

per la superfície total, que és de 43.586 jornals, dóna com a resultat 48,20 

€/jornal. Desglossada, aquesta quantitat inclou 29,70 € de despeses 

habituals, 11,30 d’inversions, 2,00 € del crèdit del pla d’entubats, 3,00 € del 

préstec per al refinançament del deute anterior i 2,20 € del crèdit de l’estació 

de bombament La Pedrera. Malgrat això, la Junta de Govern proposa a 

l’Assemblea mantenir la derrama en 48,00 €/jornal, tant per a l’arrossar com 

per a l’horta.  

El cobrament de rebuts en període voluntari de la derrama es faria en dos 

pagaments, el primer de 33,00 €/jornal el dia 28 de febrer de 2022 i el segon 

de 15,00 €/jornal el dia 31 d’octubre de 2022. Tots els rebuts domiciliats en 

entitats financeres seran carregats als respectius comptes corrents i els que 

no estiguin domiciliats es podran fer efectius a les oficines de la Comunitat de 

Regants, tant de Tortosa com de Deltebre. Passada la data del període 

voluntari, un mes des de l’emissió del rebut corresponent, serà aplicat el 

recàrrec de demora previst a l’art. 14 de les Ordenances. 

A continuació, s’obre un torn de paraula del qual fan ús els senyors: 

Simon Pons pregunta si un cop amortitzat el préstec pel refinançament del 

deute anterior, al juliol del 2022, es rebaixaran els 3,00 € que representen del 

total de la derrama. Fco. Javier Casanova respon que la voluntat de la Junta 

és que el comuner pagui el mínim i tingui el màxim servei possible, però no 

podem saber les problemàtiques que ens vénen. En aquest sentit, recorda 

que els últims anys han anat sorgint temes com el cargol poma, les mesures 

agroambientals, ... que han suposat uns costos afegits. 

Joan Francesc Martínez pregunta, amb relació al capítol d’ingressos, si els 

diners del cànon del Consorci d’Aigües de Tarragona (CAT) ens arriben 

directament o bé a través de la Confederació Hidrogràfica de l’Ebre (CHE). El 
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cap de Comptabilitat, Fernando Sabaté, assegura que el CAT fa una 

transferència bancària mensual a la Comunitat, directament des del mes de 

febrer fins al mes de desembre. Fco. Javier Casanova afegeix que el CAT 

també paga el cànon de derivació a la CHE i l’ACA. Fins a l’any 2014, el 80% 

d’aquest cànon feia cap a l’ACA i el 20% a la CHE, però es va revertir. Són 

diners que es paguen a aquestes administracions i, en principi, es tornen a 

invertir al Delta en millores en els regadius.  

Joan Francesc Martínez diu que possiblement algú està incomplint la llei del 

minitransvasament. El cap de Comptabilitat insisteix que no té res a veure el 

cànon de conservació i manteniment d’infraestructures compartides que el 

CAT paga a la Comunitat amb el cànon de conservació que el CAT paga a la 

CHE i l’ACA per a fer obres de millores de regadius en què la Comunitat, en 

aquest cas, només fa de pont en el cas que s’executin les obres.  

Kilian Franch intervé per fer un agraïment a la Junta de Govern. Diu que 

l’aprovació del pressupost suposarà eixugar un deute de 6 milions d’euros 

que arrossegaven tots els comuners. Per altra banda, reconeix l’esforç i la 

responsabilitat per a fer una gestió acurada i no pujar la derrama, que és 

d’agrair en un moment en què els costos derivats dels combustibles, abonos, 

fitosanitaris i altres matèries primes ... estan pujant considerablement i 

ofegant el pagès. 

Se sotmet aquest punt a votació i s’aprova per unanimitat. 

 

A continuació, el president presenta el setè punt de l’ordre del dia:  

7è.- TOT ALLÒ QUE CONVINGUI PER AL MILLOR APROFITAMENT DE LES 

AIGÜES I EL SEU TANCAMENT 

Pren la paraula el president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova, per 

exposar que, d’acord amb el calendari de tancada i soltada de les aigües, el 

dia 5 de novembre s’obrirà el Canal fins al dia 5 de gener, en què es tornarà a 
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tancar. Recorda que aquesta planificació es fa per a poder executar les 

actuacions de lluita contra el cargol poma en el marc del Grup Adhoc 

consistents en el tractament de desguassos amb aigua salada.  

Se sotmet aquest punt a votació i s’aprova per unanimitat. 

 

A continuació, el president presenta el vuitè punt de l’ordre del dia: 

8è.- ALTES I BAIXES EN EL REG 

Pren la paraula la secretària adjunta, Eva Bertomeu, que informa de la relació 

d’altes i baixes de reg, aprovades per la Junta de Govern. 

Altes de reg: 

EXP. REGANT CULTIU JORNALS 

0407/2020 TOMAS FORNOS SALVADOR Arrossar 0,34 

0708/2021 MARIN SAURA FRANCISCO MIGUEL Horta 0,25 

    

  
TOTAL 0,59 

 

Baixes de reg: 

REGANT CULTIU JORNALS 

BERTOMEU BONET AMADOR HORTA 0,41 

MARSAL GRASES ENRIQUETA HORTA 0,30 

CASANOVA CASANOVA Ma ANGELES HORTA 0,37 

BERTOMEU PANISELLO MARIA CINTA     

BERTOMEU TOMÀS AGUSTIN  HORTA 0,25 

MARGALEF PANISELLO JOSE RAMON HORTA 0,50 

   

 
TOTAL 1,83 
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Se sotmeten a ratificació de la Junta General i són ratificades per unanimitat.  

 

A continuació, el president presenta el novè punt de l’ordre del dia 

9è.- PRECS I PREGUNTES  

S’obre un torn de paraula del qual fan ús els senyors: 

Joan Francesc Martínez es refereix al pla d’entubats i afirma que, tot i que 

són obres necessàries, d’alguna manera es poden considerar obres il·lícites, 

ja que la llei del minitransvasament que preveia el revestiment de la xarxa de 

reg del Delta no s’ha complert i ara el pla d’entubats suposa una càrrega 

afegida sobre la derrama que paguen els comuners. 

Albert Pons es refereix als ajuts agroambientals, que qualifica de veritable 

despropòsit. Diu que des del sector s’han presentat unes esmenes a les 

primes que es volen imposar però tenim també altres formes de pressió, i 

aquí és on entra la Comunitat. Abans del cargol poma, en les primes entrava 

la inundació dels camps fins al 20 de gener. Actualment, continuem tenint-ne 

inundada una part per motius diversos com el colmateig, la caça o que 

determinats espais d’interès natural tinguin aigua. Proposa, com a mesura de 

pressió, dir que fins aquí hem arribat i que si entre els mesos d’octubre i maig 

volen aigua, la que caigui del cel. Fco. Javier Casanova diu que la Comunitat, 

en definitiva, ha de complir la voluntat dels seus comuners i si l’assemblea  

general decideix que més enllà del cultiu no podem tenir els camps inundats, 

complirem el seu mandat.  

Simon Pons pregunta si el tancament de les aigües també afectaria l’horta. 

Fco. Javier Casanova diu que es tracta d’una mesura que afecta els arrossars 

pel tema de la inundació de les parcel·les. La decisió, en el seu cas, es 

prendria arribat el moment corresponent.     
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Albert Pons es refereix a la protecció del Delta, que considera que s’ha 

convertit en la zona zero del canvi climàtic a Catalunya. Diu que el més 

preocupant és la inacció, històrica, per part de les administracions 

competents, que ens està fent més mal que les pròpies llevantades. Fco. 

Javier Casanova diu que el problema nostre no és ni Madrid ni Barcelona, és 

la voluntat política de deshumanitzar aquest Delta. Víctor Delsors afegeix que 

una de les accions més importants que s’ha fet per a la protecció del Delta és 

la creació de la Taula de Consens que, precisament, va sorgir d’aquesta 

Comunitat. 

Felipe Ravanals diu que comparteix l’opinió del president en el sentit que al 

Delta hi ha una reserva d’aigua i tant el govern central com l’autonòmic es 

freguen les mans perquè si es produeix una deshumanització del Delta, hi 

haurà uns cabals sobrants i els tindran disponibles per a altres territoris. La 

inacció ha estat claríssima, la voluntat és nul·la. Considera que és un greuge 

comparatiu, estem fent grans i rics uns territoris a costa de fer-ne petits i 

pobres uns altres. Demana que es plantegi seriosament la defensa jurídica, 

emparada en els danys que ha produït l’administració amb l’execució d’obres 

públiques, ja que és l’única que tenim. 

Xavi Curto, vicepresident de la Junta de Govern i portaveu de la Taula de 

Consens,  reconeix que es denota una falta de voluntat, però creu que no ens 

podem rendir. Recorda que en els seus inicis, la Taula de Consens va 

començar fent peticions, que enteníem raonades i raonables, a les 

administracions competents, però veiem que el temps va passant i no acaba 

d’haver-hi una voluntat. L’únic que podem fer és que Estat i Generalitat es 

vegin obligats a actuar per altres administracions. En aquest sentit, informa 

que hem iniciat la via europea, en la línia de la defensa de la natura, i hi ha 

cert marge de confiança que això acabi amb obligacions formals per a les 

administracions competents en la protecció de l’espai. I informa també que, 

per si de cas, hem començat també a mirar la via legal, que pot ser llarga i 

costosa, però existeix prou argumentari per a que les actuacions al Delta no 
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depenguin de la voluntat, sinó que les administracions es vegin amb 

l’obligació d’actuar. 

Antoni Espanya, com a cap del Servei Provincial de Costes a Tarragona i 

representant de la finca Bombita, afirma que tot i que a títol personal pot 

compartir algunes de les reflexions fetes i, fins i tot el sentiment de frustració 

general que hi ha, no seria just no dir que per primera vegada hi ha un pla de 

protecció a sobre de la taula i voluntat d’actuar. Diu que fa dos anys que el 

Ministeri està treballant en un pla de protecció del qual estem en la recta 

final, en breu se’n presentarà la versió definitiva després d’un període 

d’informació pública en què tothom ha pogut dir la seva. En ell s’establiran 

un conjunt de mesures estructurals que, és cert que aniran lentes per la 

complexitat administrativa dels procediments, però a partir de la seva 

aprovació es començaran a encarregar la redacció dels projectes executius 

que es licitaran i executaran a partir de 2023. Mentrestant, creu que no 

tenim més remei que conviure amb una meteorologia cada vegada més 

extrema. Com a solució havíem proposat fer aportacions massives d’arena als 

punts més fràgils. El passat mes de maig es va presentar a la Generalitat un 

projecte per moure 365.000 metres cúbics d’arena, valorat en 4 milions 

d’euros i un termini d’execució de 4 mesos. Però la Generalitat ens ha obligat 

a passar una tramitació ambiental que ens ha impedit fer l’actuació aquesta 

tardor - hivern. 

Fco. Javier Casanova diu que de paraules ja fa temps que en sentim però els 

fets són els que són. A tall d’exemple, recorda que quan es va decidir fer una 

mobilització de sorres a la finca de Bombita, el Parc Natural va donar permís, 

sense poder-ho fer al tractar-se d’una competència del Consell Directiu, però 

algú va firmar aquell paper. Per aquest motiu creu que al Delta, quan hi ha 

interès de les administracions, pel que sigui, es fan les coses i quan realment 

són peticions del territori, com les de la Taula de Consens integrada pels 

ajuntaments i les comunitats, sempre es posen entrebancs i és impossible. 

Continua el president de la Junta de Govern dient que  la voluntat ha de ser 

la voluntat general, no la de l’Estat o la de la Generalitat. I que costa de 
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creure que durant dos anys ens haguem trobat amb dues administracions 

que no hagin estat capaces de tirar dos camionades d’arena.  

Antoni Espanya fa una puntualització respecte a les actuacions de la finca de 

Bombita. Assegura que la gestió que s’hi fa, a l’igual que en qualsevo l altra 

finca de propietat privada, es demanen els permisos pertinents. En el cas de 

la guarda costera i el canal de circumval·lació, assegura que s’han executat 

amb totes les autoritzacions. Fco. Javier Casanova respon que el permís 

atorgat a la finca de Bombita està firmat per una persona no autoritzada, ja 

que un director tècnic no pot firmar un document del qual és competent el 

Consell Directiu del Parc Natural. 

Lluís Soler, com a alcalde de Deltebre, afirma que el que estam patint tots els 

termes municipals deltaics, i en especial el de Deltebre, és brutal. Diu que es 

veuen bones intencions i paraules per totes les bandes, però als fets ens 

remetem. L’any passat va costar molt posar 6M€ al pressupost de la 

Generalitat per a la protecció del Delta, a través d’una esmena, i es va acabar 

l’exercici sense poder gastar-los. La Generalitat va demanar a l’Estat poder 

actuar i la resposta va ser que no era competent per a actuar al domini 

públic. Ara acabarem el 2021 en què podríem haver invertit quasi 11 M€, 6 

per part de la Generalitat i 4,5 per part de l’Estat. Dels primers, no tenim 

constància de cap possibilitat consensuada amb tots els actors d’aquí i, 

possiblement, els acabarem perdent. I els segons, lamentablement, no es 

podran gastar perquè quan Madrid decideix invertir-los en la mobilització 

d’arenes, des de Barcelona se’ls diu que ha de tramitar l’avaluació d’impacte 

ambiental, la qual cosa farà que, possiblement, també es perdin. I això, tots 

aquells que formem part del dia a dia de la batalla institucional del Delta, ho 

agafem amb molta ràbia que, al final, l’hem de canalitzar en la via legal, 

política o social, perquè el Delta no es rendirà.  

Tere Culvi demana un aclariment  al cap del Servei de Costes en el sentit que 

si el pla de protecció que està treballant el Ministeri és el que contempla un 

retrocés de 500 metres, perquè si és així, assegura que no ens interessa. 
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Antoni Espanya diu que el que s’ha de presentar ara és la versió definitiva del 

pla de protecció, sorgida del procés de consulta pública d’una versió inicial en 

què es van recollir moltes aportacions, comentaris i suggeriments. Després, 

el pla es tornarà a sotmetre a consulta pública, un període en què es podran 

presentar al·legacions en format jurídic - administratiu. A la versió inicial es 

parlava de zones d’acomodació, això a la versió definitiva no sap com 

quedarà perquè és un tema que es porta directament des de Madrid, però 

garanteix que un aspecte que va generar molta polèmica com és l’afectació 

de zones urbanes per aquestes zones d’acomodació, ha quedat descartat.  

Víctor Delsors matisa que l’aclariment que demanava Tere Culvi feia 

referència al retrocés de la línia de la costa, independentment de si afectava 

zones urbanes o rústiques. Antoni Espanya respon que ja fa anys que els 

mollons que hi ha entre Riumar i la Platja de la Marquesa van per dins del 

mar i la Llei de Costes diu que quan això passa, el deslinde s’ha d’actualitzar, i 

no només al Delta, sinó a qualsevol punt de la costa. Això s’ha de fer si o si. 

Afegeix que una altra cosa són les zones d’acomodació per a fer unes franges 

de dissipació en el cas de grans temporals. Aquest és el model que la versió 

inicial del CEDEX volia reproduir i, en cap cas, deixar-les evolucionar 

lliurament, sinó amb una alimentació activa de la platja. I, en paral·lel a la 

gestió del litoral, assegura que es treballarà amb els embassaments per a 

l’aportació de sediments fluvials. 

Domingo Alcalà manifesta que el problema és que fa molts d’anys que 

sentim parlar de plans però passa el temps i estem igual.  

Alberto Pons també es dirigeix al cap del Servei de Costes. Assegura que a 

qualsevol punt de la geografia espanyola, quan hi ha un desastre, s’actua 

d’una forma clara, decidida i contundent, i posa com a exemples Doñana, el 

Mar Menor, ... Afirma que això no va ni de molts ni de pocs, sinó que va de 

dignitat de les persones. Recorda la solidaritat històrica del Delta i assegura 

que només demanem reciprocitat en la seva protecció. Afegeix que al Delta, 

d’estudis ja en tenim prou i que el que cal és actuar de manera convincent. 



Actes de Juntes Generals celebrades per la Comunitat de Regants  

Sindicat Agrícola de l’Ebre durant l’any 2021 

 

 

 38 

D’aquí a finals de segle, amb les previsions d’augment de nivell del mar, el 

Delta es convertirà en uns Països Baixos, i allà no han tingut cap mania en 

posar pedra. Antoni Espanya creu que el model holandès no ens serveix aquí, 

les marees de l’oceà Atlàntic no tenen res a veure amb el mar Mediterrani i a 

més a més, es van abandonant les zones que es van polderitzar, ja que els 

costos energètics són inviables. Assegura que el model per al Delta ha de ser 

un altre i és el que està treballant el pla de protecció, amb el qual confia 

perquè la seva primera bandera, abans que la d’una administració o partit, és 

la del territori 

 

I no formulant-se cap més pregunta ni prec, la constància en acta de la qual 

es demani expressament, el president dóna per acabada la Junta General, 

essent les 20.10 hores, i agraint als presents la seva assistència. 

 

El President de la Comunitat             El Secretari de la Comunitat 

                 (EN FUNCIONS) 

 

 

      Víctor Delsors Pomar                                                 José Franch Agramunt 

 

 

Els vocals de la Junta de Govern: 

 

 

 

      Domingo Alcalà Sorribes                                                Tere Culvi Porres 
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En representació dels partícips assistents: 

 

 

 

Josep Castells Rovira            Juan Queral Navarro           Álvaro Santiago Ignacio 
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